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SAHKOA VOIMALAITOKSEST A 
KULUTTAJALLE 

01 Osmo Simolan haastattelu marraskuussa 1995 (PN) 

Sahkoverkon rakentaminen taloudelliseksi ja toimintavarmaksi jarjestelmaksi on 
vaatinut lukemattomia tyotunteja. Nykypaivan kuluttaja voi Suomessa luottaa siihen, 
etta pistorasiaan kytketty kodinkone toimii tasaisesti ja ongelmitta. Aina ei ole ollut 
nain - tilanne vakiintui vasta noin kolmekymmenta vuotta sitten. Tekniikan Histo-
rian Seuran pitkaaikainen puheenjohtaja diplomi-insinoori Osmo Simola oli mukana 
suunnittelemassa maailmansodan jalkeen tapahtunutta uudistusta, josta tiedostus-
valineet muistavat yleensa vain voimalaitosten rakentamisen. 

Osmo Simola valitsi ammattinsa jo kouluaikanaan. Suunta 
kohti Teknillista korkeakoulua vuonna 1936 oli selva. Pe-
rusopintojen jalkeen opettajaksi tullut professori Martti Paa-
vola johti opinnot lopullisesti kohti sahkolaitosteknisia ky-
symyksia. Paavola oli niin intensiivinen opettaja, etta suuri osa 
oppilaista pyrki tekemaan hanelle diplomityonsa. Simolan 
diplomityo 'Jannitteen tasaisuus jakeluverkossa' valmistui so-
dan viivyttamana vuonna 1945, jonka jalkeen Paavola palk-
kasi nuoren tutkijan tutkimusassistentikseen. Tutkimusassis-
tentin tehtavasta Simola siirtyi Suomen sahkolaitosyhdistyk-
seen, jonka jalkeen seurasi matka harjoittelijaksi Englantiin 
vuonna 1948. 

- Mita Englannista haettiin? 

- Olin The English Electric Co:ssa, joka 
valmisti sahkokoneita ja -kojeistoja. 
Siina sivulla paasin seuraamaan sikalaista 
sahkolaitostoimintaa, joka juuri vuonna 
1948 kansallistettiin. Kaikki Englannin 
sahkolaitokset sulautettiin yhteen ja asetet-
tiin valtiolli sen British Electricity Author-
ityn hallintaan. Maan kaikki voimalaitokset 
ja valtakunnallinen siirtoverkko muodostivat 
yhden keskitetyn yksikon. Jakelusta huolehti 

kaksitoista alueellista jakelulaitosta, yhte-
naisen johdon alaisena. 

- Oliko tasta kokemuksesta hyotya Suo-
messa? 

- Ei siita ollut, silla Suomessa sahkon tuo-
tanto oli vapaata yritystoimintaa. Sahkon 
jaelua hoitivat kaupungeissa kunnalliset 
sahkolaitokset ja maaseudulla paaasiassa ku-
luttajien omistamat sahkoyhtiot ja -osuus-
kunnat. Sodan jalkeen aloitettua suurta 
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rnaaseudun sahkoistysohjelrnaa toteutta-
rnaan perustettiin kyrnrnenkunta rnaakun-
nallista sahkoosakeyhtiota, joiden osakkaina 
olivat jakelualueen kunnat. Meidan sahko-
huoltornrne organisaatio perustui vuonna 
1929 saadettyyn Sahkolaitoslakiin ja se sailyi 
paapiirteissaan ennallaan vuonna 1979 voi-
rnaan tulleen uuden Sahkolain yhteydessa. 
Parhaillaan toteutuva lain uudistus viela jos-
sain rnaarin liberalisoi jarjestelrnaa. Englan-
nissa alettiin keskitettya systeernia purkaa 
Margaret Tatcherin aikana. 

- Kun Viipurinlaani suureksi osaksi rne-
netettiin, sahkonjakeluverkko jouduttiin kai 
rniettirnaan kokonaan uudelleen? 

- Niin, vaikeuksia tuli, kun Rouhialan voi-
rnalaitos rnenetettiin. Rajan taakse jai rnyos 
juuri valrnistunut Enson voirnalaitos, jota 
rninakin olin harjoittelijana rakentarnassa 
kesalla -39. Onneksi lrnatra jai, niin etta 
sahkoa riitti teollisuudelle. 

- Oliko lrnatra siihen aikaan tosiaan niin 
tarkea, etta jos lrnatra olisi rnenetetty ... ? 

- Silloin ei sotakorvauksien suorittarnisesta 
olisi tullut rnitaan. Pohjoisten jokien raken-
tarninen aloitettiin heti. Oulujoen laitokset 
valrnistuivat 1940- ja 50-luvuilla ja Kerni-
joen paaosin 1950- ja 60-luvuilla. Naiden 
koskivoirnien hyodyntarninen vaati rnyos 
valtakunnallisen vmrnansurroon kehitta-
rnista. Kun lrnatran voirnalaitos oli valrnis-
tunut vuonna 1929, voirna siirrettiin sielta 
110 kV jannitteella, rnika edusti a jan huip-
putekniikkaa. Oulujoen vesivoirnaa varten 
rakennettiin Pyhakoskelta Hikialle 220 kV 
johto. Kernijoen laitosten voirnansiirto paa-
tettiin toteuttaa 400 kV jannitteella, ja johtoa 
Kernijoelta Hyvinkaalle alettiin rakentaa 
vuonna 1954. Valittu siirtojannite oli tuol-
loin rnaailrnan suurin. Euroopan ensirn-
rnainen 400 kV johto oli otettu kayttoon 
Ruotsissa vuonna 1949. Siella oli tilanne 

sarna kuin rneilla; voirnalaitokset olivat poh-
joisessa ja kulutus etelassa. 

- Voirnalaitosrniehilla oli ilrneisesti tiiviit 
yhteydet ruotsalaisiin tahan aikaan. Lahdet-
tiinko taalta Ruotsiin toihin, kuten rnonet 
konepuolen insinoorit tekivat? 

- Ei taalta lahdetty. Sahkolaitosala oli tays-
tyollistaja, ja sahkorniehet pysyivat aika tii-
viisti Suornessa kun heista oli todellinen 
puute. Korkeakouluun otettiin lisaa oppi-
laita ja opettajien rnaaraa lisattiin vahitellen. 
Vaikeinta oli teknillisissa oppilaitoksissa, 
jonne otettiin tilapaista insinoorivoirnaa 
opettarnaan oppilarnaaran kasvaessa. 

- Mita Paavolan tutkirnusassistentin teh-
taviin kuului? 

- Tutkin rnuunrnuassa teraskoysien kayttoa 
sahkonjakelussa, kun kuparista oli puute. 
Niita jonkin verran asennettiinkin rnaa-
seudun keskijannitejohtoihin. Mutta sitten 
kuparin korvikkeeksi saatiin vahitellen alu-
rniini. Saatiin johtirniksi terasalurniinikoy-
det, joissa alurniini johtaa ja teras kannattaa. 

- Riittiko Suornessa rnateriaalia ja teol-
lisuuskapasiteettia sahkolaitosten tarpeisiin? 

- Johdinkuparista oli hirvittava pula, silla so-
takorvausteollisuus vei paaosan Outokurn-
rnun tuotannostqa. Kuparia pyrittiin tuo-
rnaan ulkornailta, Etela-Mrikasta ja Chilesta 
asti. Tilanne helpottui vasta terasalurnii-
nikoysien rnyota. Maaseutusahkolaitoksilla 
oli ankara puute jakelurnuuntajista, silla 
kotirnainen tuotanto ei kattanut kasvavaa 
kysyntaa. Muuntajia jouduttiin tuornaan 
ulkoa, rnuunrnuassa Ranskasta ja ltaliasta. 
Tuonti laantui vasta, kun Oy Stromberg 
Ab:n Vaasan-tehtaiden tuotantokapasiteetti 
kasvoi. 
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- Enta kysymys maaseudun sahkoistami-
sesta? 

- Maaseudun sahkoistys oli eras sodan jal-
keisen ajan suurista tehtavista. 1940-luvun 
lopulla vain 50 % maaseudun talouksista oli 
varustettu sahkovalolla. Keski- ja Pohjois-
Suomessa oli kokonaisia pitajia vailla sah-
koa. Varsin heikko oli tilanne Kuopion ja 
Mikkelin laaneissa, joissa maaseudun sah-
koistysaste oli noin 18 %. 

Valtioneuvosto asetti vuonna 1947 Maa-
seudun sahkoistyskomitean, joka teki nope-
asti suunnitelmat siita, miten sahkoistys ra-
hoitettaisiin valtion avustuksilla ja kulutta-
jien liittymismaksuilla. Komitean puheen-
johtajana toimi Sahkolaitosyhdistyksen toi-
mitusjohtaja Tauno Bergholm ja jasenet oli-
vat tunnettuja voimatalouden ja politiikan 
asiantuntijoita. Paavastuu sahkoistyksen to-
teuttamisesta oli maakunnallisilla sahkoyh-
tioilla. Naiden tyo olikin varsin intensiivista. 
Vuonna 1960 oli maaseudun talouksista jo 
80 % sahkonjakelun piirissa ja 70-luvun lo-
pulla sahkoistys kattoi koko maan. 

- Kuinka rationalisointi ja standardointi 
tehtiin, kun yhtioitakin oli nain paljon? 

- Maaseudun sahkoitysohjelman onnistumi-
nen edellytti pitkalle menevaa standardoin-
tia. Sahkolaitosyhdistys laati yhtenaiset oh-
jeet johtorakenteista ja jakelumuuntamoista. 
Niinikaan Yhdistyksessa kehitettiin perus-
maksullinen yleistariffi, joka takasi sahkon-
jakelun kannattavuuden. Ohjeille saatiin 
Sahkoistyskomitean ja hintaviranomaisten 
hyvaksynta. 

- Oliko komitealla mahdollisuuksia antaa 
ehdottomia maarayksia? 

- Tavallaan, koska se maaritteli myos val-
tionavustukset. Standardoituja verkostora-
kenteita alettiin soveltaa koko maassa. Niin-
ikaan normalisoitu yleistariffimuoto otettiin 

valittomasti kaytt66n kaikissa maaseutu-
sahkolaitoksissa - ja vahitellen myos kau-
pungeissa. Yleisella hintasaannostelylla oli 
tuohon aikaan keskeinen asema elinkeino-
elamassa, niin myos sahkonjakelussa. 

- Helsingissa syntyi oma sahko - kaasu -
komitea? 

- Kulosaaren sillankorvassa sijaitsevan kaa-
sulaitoksen jakeluverkossa oli 40-luvun lo-
pussa yli 40 000 keittiota. Sahkolaitos oli 
maaratietoisesti markkinoinut sahkoa koti-
talouksiin ja sen jakeluverkkoon oli tuolloin 
kytketty runsaat 20 000 sahkolietta. Laitos-
ten kesken syntyi kiivas kilpailu uusien ra-
kennusten ja asutusalueiden talouksista. 
Helsingin kaupungionvaltuuston paatok-
sesta asetettiin vuonna 1948 Sahkon ja 
kaasun kayton suunnittelukomitea selvit-
tamaan, kumpi energiamuoto kotitalouk-
sissa olisi kaupungin kannalta tarkoituksen-
mukaisempi. Komitean puheenjohtajaksi 
nimitettiin fil.tri Berte! Nybergh ja jaseniksi 
Helsingin kaupungin kaasulaitoksen ja sah-
kolaitosten toimitusjohtajat seka Ekonon ja 
Sahkolaitosyhdistyksen edustajat. 

Komitean pitkaan jatkunut tyo paatyi 
kompromissiin. Paatettiin maaritella kau-
pungin asemakaavassa alueet, joissa uudet 
asuntokiinteistot oli varustettava paaasialli-
sesti kaasuliesin; muualla kotitalouksilla 
taattiin sahkolieden kayttomahdollisuus. 

- Miten tallainen tilanne paasi yleensa 
syntymaan? 

- Kaasulaitospiirit ja Ekono katsoivat kaa-
sun kansantaloudellisesti edulliseksi vaihto-
ehdoksi. Sahkolaitosten verkossa taas oli 
menossa merkittava tekninen uudistus, jon-
ka seurauksena siirtokapasiteetti olennaisesti 
nousi: 2 x 125 V tasajannitteesta ja 220/127 
V vaihtojannitteesta oltiin siirtymassa Eu-
roopassa normalisoituun 380/220 V vaihto-
jannitteeseen.1 
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Stihkolinjojen vettiminen oli pitktitin ktisityotti . Alia 
Htimeen Stihko Oy:n miehiti tolpanpystytyksessti Urjalassa. 

Maaseudulla jakelumuuntajarakennukset vtiistyivtit 
pylvtismuuntajien tieltti rationalisointityon seurauksena. 
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Myos muissa maamme kaupungeissa oli 
40-luvulla, normaalin 380/220 V vaihtojan-
nitteen ohella, useita eri jakelujarjestelmia ja 
-jannitteita. 

Esimerkkeina mainittakoon 

Tampere - tasavirta 2 x 220 V 
Turku - vaihtovirta 208/120 V 
Vaasa - vaihtovirta 200/115 V 

- Aiheuttiko muutos ongelmia kaytan-
nossa? 

- Osa kotitalouden vanhoista sahkokojeista 
jai kayttokelvottomiksi, mutta myos kulutta-
jien kannalta siirtyminen normaaliin vaihto-
jannitteeseen oli valttamaton. Se antoi mah-
dollisuuden uusien sahkolaitteiden moni-
puoliseen kaytt66n. Pienena kadenojennuk-
sena Helsingin kaupungin sahkolaitos antoi 
kuluttajille jannitteenmuutoksen yhteydessa 
uudet hehkulamput. 

- Mika tama Geneven vuoden 1952 ko-
mitea sitten oli? 

- Genevessa toimiva YK:n alainen Euroopan 
talouskomissio, Economic Commission of 
Europe (ECE) kutsui kokoon kansainvali-
sen komitean selvittamaan maaseudun sah-
koistyskysymyksia. Useissa Euroopan mais-
sa maaseudun sahkonjakelu oli vajavaista. 
Niinpa Englannissa - kuten meillakin -
vain puolet maaseudun asunnoista oli kyt-
ketty sahkoverkkoon. Tosin siella oli kehit-
tynyt kaasunjekelu, ja sahkottomissa talouk-
sissa yleensa kaasuvalo. 

Esimerkkeina tuolloisesta maaseudun 
sahkoistysasteesta eri maissa mainittakoon 

Bulgaria 15 % 
Puola 20% 
Ranska 70% 

Ruotsi 80% 
Lansi-Saksa 75 % 
Sveitsi 70% 

Komitea antoi ohjeita ja suosituksia maa-
sudun jakeluverkkojen rakentamisesta ja 

maaseudun sahkonkayton tehostamisesta. 
Suomen panos oli merkittava, koska meilla 
oli valtion tukema prosessi hyvassa vauh-
dissa. Komitean jasenet vierailivatkin taalla 
katsomassa tuloksia paikan paalla. 

Komitea seurasi tiiviisti tilanteen kehi-
tysta. 70-luvulle tultaessa alkoi maasudun 
sahkoistys kaikissa maissa olla loppusuo-
ralla. Taman jalkeen komitean ohjelmaan 
otettiin uusi, ajan henkea vastaava teema: 
voimalaitosten ja jakelujohtojen sopeuttami-
nen ma1semaan .. . 

- Missa vaiheessa verkon rakentajille nou-
si eteen atomivoimakysymys? 

- Englannissa Calder Hall alkoi tuottaa 
sahkoa vuonna 1956. Siina vaiheessa meilla 
olivat viela Kemijoen voimalaitokset raken-
teilla . Mutta 70-luvulla jo arveltiin, etta vesi-
voiman rakentaminen maassamme loppuu 
ja siirtyminen ydinvoimaan alkaa. 

- Seurattiinko taalla esimerkiksi Englan-
nin voimaloiden rakentamista ? 

- Hyvin tiiviisti, samoin muualla maail-
massa. Ollessani vuonna 1959 hieman pi-
dempaan Ranskassa, siella puhuttiin innolla 
kansallisista ydinvoimalatyypeista; lopulta 
paadyttiin kuitenkin 'tavanomaisiin' paine-
vesi- ja kiehutusreaktorehin, joiden turvin 
Ranska on nyt maailman johtava ydinvoi-
mamaa. Kunnianhimoinen ranskalainen 
projekti on Creys-Malville'en rakennettu 
'Super Phenix' -hyotyreaktori, jonka kayn-
nistyttyaan on tarkoitus tuottaa luonnon-
uraanista ja koyhdytetysta uraanista fissio-
kelpoista polttoainetta tavanomaisille ydin-
voimaloille. 

- Atomivoimakoulutus Suomessa alkoi 
kuitenkin kai jo 1950-luvulla? 

- Teknillinen korkeakoulu sai vuonna 1958 
A. Ahlstrom Oy:n valmistaman alikriittisen 
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reaktorin, jolla saatettiin vahan tutkia ydin-
reaktorin toimintaa. Laite on nyt Tekniikan 
museossa. Pekka Jauho aloitti Teknillisessa 
korkeakoulussa ydinfysiikan kurssin valmiil-
le insini:ii:ireille, jotta nama vahan perehtyi-
sivat ydinvoimaan. Opettajina olivat Jauhon 
lisaksi muiden muassa Erkki Lurila ja Jorma 
K. Miettinen. Nailla kursseilla monet myi:i-
hemmat ydinvoimamiehet saivat alkutietoja. 
Varsinainen kriittinen tutkimus reaktori, 
Triga2, tuli korkeakouluun vuonna 1962. 

- Atomienergiasta odotettiin kai aika pal-
jon? 

- Jo silloin kun olin Englannissa harjoittele-
massa 1948, kaikki teollisuusyritykset seura-
sivat tarkkan alan kehitysta paastakseen mu-
kaan voimaloiden komponenttituotantoon. 
Genevessa pidettiin vuonna 1955 ydinvoi-
man rauhanomaista kaytti:ia koskeva iso 
kongressi.3 Siella oli Suomestakin merkit-
tava edustus, ja niin innostuttiin meiWikin 
ydinvoiman mahdollisuuksista. 

- Kuuluiko jo 50-luvun lopulla peruskou-
lutukseen kysymyksia ydinvoiman ongel-
mista? 

- Silloin oltiin aika optimistisia, eika paljon 
ongelmista puhuttu. Sateilyturvallisuutta 
tietenkin korostettiin . Y dinvoiman ainoa 
'painolasti' onkin, etta se - kuten moni 
muukin ihmiskuntaa hyi:idyttanyt keksinti:i-
sai ensimmaisen sovelluksensa sodassa. 

1 Muutoskousi Helsi ngisso kesti noin 5 vuotto. Toim. huom. 
2 Reoktori oli omerikkoloinen TRIGA FiR 1 (Tra ining, Research, Isotope production, 
General Atomic). Toim. huom. 
3 The International Conference on the Peaceful Uses of Atomic Energy. Toim. huom. 
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